

## ແກມຊິວ (GAMCIL)

ໂຄງການ ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ສີ່ມວນຊົນ ໂດຍການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງທາງສັງຄົມ ເພື່ອການພັດທະນາສີຂຽວ ໃນ ສປປ ລາວ

ກິດຈະກຳ 16 ວັນສາກົນ ຕ້ານການ

ໃຊ້ຄວາມຮຸນແຮງ ຕໍ່ແມ່ຍິງ ແລະ ເດັກຍິງ

ເພື່ອເປັນການປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນວັນສາກົນ ຕ້ານການໃຊ້ຄວາມຮຸນແຮງຕໍ່ແມ່ຍິງ ແລະ ເດັກຍິງ (EVAW) ຄັ້ງທີ 16, ໂຄງການ GAMCIL ໄດ້ຈັດຕັ້ງບັນດາກິດຈະກຳຮ່ວມກັບສີ່ມວນຊົນ ຢູ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ແຂວງໄຊຍະບູລີ, ອຸດົມໄຊ, ຫຼວງພະບາງ ແລະ ຈຳປາສັກ.

ບັນດາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມດັ່ງກ່າວ ໄດ້ເປັນຜູ້ອຳນວຍຄວາມສະດວກໃນການລົງເຄື່ອນໄຫວໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ໄປສູ່ຊາວໜຸ່ມ ແລະ ສາທາລະນະຊົນ ໂດຍຜ່ານການນຳໃຊ້ວິທະຍຸ, ໂທລະພາບ ແລະ ສື່ດິຈິຕອນອອນລາຍ ເພື່ອເຜີຍແຜ່ເນື້ອໃນສານໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ ຊຶ່ງເນັ້ນໜັກເຖິງການສະກັດກັ້ນ ແລະ ປ້ອງກັນຄວາມຮຸນແຮງຕໍ່ແມ່ຍິງ ແລະ ເດັກຍິງ.





## ການແລກປ່ຽນ ແລະ ຝຶກອົບຮົມປະຕິບັດຕົວຈິງໃຫ້ແກ່ນັກຂ່າວ ທີ່ປະເທດ ສສ ຫວຽດນາມ

ໃນວັນທີ 7-20 ທັນວາ 2025 ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ແລະ ອົງການແຄຣ໌ ລາວ ໄດ້ນຳພາຕົວແທນສີ່ມວນ ຊົນລາວ ຈຳນວນ 10 ທ່ານ ທີ່ຊະນະການປະກວດຜະລິດຕະພັນສື່ສື່ຂຽວ ພາຍໃຕ້ໂຄງການ GAMCIL ເຂົ້າຮ່ວມການ ແລກປ່ຽນ ແລະ ຝຶກອົບຮົມ ເພື່ອເພີ່ມທັກສະໃນການສ້າງໂຄງຮ່າງການລາຍງານເລື່ອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ການນຳໃຊ້ ເຄື່ອງມືດິຈິຕອນໃໝ່ໆ ໃນການຜະລິດເນື້ອໃນໃຫ້ສົນທິສັດ ແລະ ໜ້າສົນໃຈ. ໂດຍໄດ້ນຳພາໄປຢ້ຽມຢາມ:

- ສະຖານີວິທະຍຸກະຈາຍສຽງແຫ່ງຊາດຫວຽດນາມ (VOV): ສຶກສາການລາຍງານຂ່າວ ແລະ ການຈັດການລະບົບ ຂ່າວສານທີ່ທັນສະໄໝ ເພື່ອການສົ່ງຕໍ່ຂໍ້ມູນທີ່ວ່ອງໄວ ແລະ ເຂົ້າເຖິງຜູ້ຟັງໄດ້ທຸກທີ່ທຸກເວລາ.
- ເຂົ້າຢ້ຽມຊົມສະຖານີໂທລະພາບແຫ່ງຊາດຫວຽດນາມ (VTV): ເພື່ອສຶກສາການຈັດການລາຍການໃຫຍ່ທີ່ໄດ້ຖືກຖ່າຍ ທອດອອກໄປສູ່ລະດັບປະເທດ ແລະ ແລກປ່ຽນເຕັກນິກການຜະລິດສາລະຄະດີສິ່ງແວດລ້ອມມາດຕະຖານສາກົນ.
- ຢ້ຽມຊົມສຳນັກຂ່າວອອນລາຍ Vietnam Plus: ແລກປ່ຽນບົດຮຽນກັບ ທ່ານ ເຈິນ ຈິຽນ ຍິວນ ແລະ ທ່ານ ຫວໍ ແມັງ ກ່ຽວກັບການຜະລິດສື່ທີ່ມີຄວາມຫຼາກຫຼາຍ ແລະ ວິທີການຈັດການເນື້ອໃນໃຫ້ມີປະສິດທິພາບໃນເວທີດິຈິຕອນ.

- ໄດ້ຢ້ຽມຢາມ ຫ້ອງທົດລອງໄມໂຄຣພລາສຕິກ ທີ່ ສະຖາບັນ ວິທະຍາສາດ ແລະ ເຕັກໂນໂລຢີ ຮ່າໂນ້ຍ(USTH): ເພື່ອຮຽນຮູ້ ກ່ຽວກັບໄຟຊົ່ມຊຸ່ຈາກອະນຸພາກພລາສຕິກຂະໜາດນ້ອຍ ທີ່ມີຜົນ ກະທົບຕໍ່ມະນຸດ ແລະ ລະບົບນິເວດ, ການກອງເອົາຂີ້ເຫຍື້ອໄມ ໂຄຣພລາສຕິກ ຈາກແມ່ນ້ຳ
- ຢ້ຽມຊົມໂຮງງານບຳບັດນ້ຳ Deep C Blue: ເພື່ອສຳຜັດນະ ວັດຕະກຳການບຳບັດນ້ຳເສຍໃຫ້ກາຍເປັນນ້ຳໃສສະອາດ ແລະ ການນຳໃຊ້ຜະລິດສະອາດຈາກກັງຫັນລົມ ເພື່ອການບໍລິຫານ ຈັດການສິ່ງແວດລ້ອມຢ່າງມີຄວາມຮັບຜິດຊອບ.
- ການທ່ອງທ່ຽວສີ່ຂຽວ ທີ່ ຮາລອງເບ: ເຊິ່ງໂຄງການໄດ້ນຳພາລ່ອງ ເຮືອຊົມຄວາມງາມຂອງອ່າວຮາລອງ ເພື່ອສຶກສາຕົວຈິງດ້ານ ການທ່ອງທ່ຽວທີ່ອະນຸລັກທຳມະຊາດທາງທະເລ, ການດູແລ ຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມຄວບຄູ່ໄປກັບການອະນຸລັກຄຸນຄ່າທາງດ້ານ ປະຫວັດສາດທີ່ເປັນມໍລະດົກໂລກ.

ການເດີນທາງໃນຄັ້ງນີ້ຖືເປັນການເປີດໂລກທັດຮອບດ້ານ ທີ່ໄດ້ທັງ ທັກສະການເປັນນັກຂ່າວໃນຍຸກດິຈິຕອນ, ຄວາມຮູ້ດ້ານວິທະຍາ ສາດ, ແລະ ບົດຮຽນການທ່ອງທ່ຽວແບບຍືນຍົງ ເພື່ອໃຫ້ສີ່ມວນຊົນ ລາວນຳໄປພັດທະນາການນຳສະເໜີເນື້ອໃນ "ບັນຫາສີ່ຂຽວ" ໃຫ້ມີ ຄຸນຄ່າ ແລະ ສ້າງຜົນກະທົບທີ່ດີໃຫ້ແກ່ສັງຄົມລາວ.





## ກອງປະຊຸມລະດັບພາກພື້ນ ຫົວຂໍ້ "ການລາຍງານຂ່າວບັນຫາສີຂຽວໃນຍຸກດິຈິຕອນ"

ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ແລະ ອົງການແຄຣ໌ ລາວ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມລະດັບພາກພື້ນໃນຫົວຂໍ້ "ການລາຍງານຂ່າວບັນຫາສີຂຽວໃນຍຸກດິຈິຕອນ" ຂອງໂຄງການ GAMCIL, ໂດຍການໃຫ້ກຽດເຂົ້າຮ່ວມເປັນປະທານຂອງ ທ່ານ ສາຄອນ ພິມມະລາດ, ກຳມະການກົມການເມືອງສູນກາງພັກ, ຮອງຫົວໜ້າຄະນະໂຄສະນາອົບຮົມສູນກາງພັກ; ທ່ານ ສະຫວັນຄອນ ຣາຊມຸນຕຣີ, ປະທານສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ; ທ່ານ ນາງ ເວີເລີ ສະເມັດ, ຫົວໜ້າພາກສ່ວນຮ່ວມມື ສະຫະພາບເອີຣົບ ປະຈຳລາວ ແລະ ທ່ານ ນາງ ແກ້ວອຳພອນ ສຸວັນນະພູມ, ຜູ້ອຳນວຍການອົງການແຄຣ໌ ນານາຊາດ ປະຈຳ ສປປ ລາວ ພ້ອມດ້ວຍຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມຈາກຕ່າງໜ້ານັກຂ່າວໃນທົ່ວປະເທດຫຼາຍກວ່າ 100 ຄົນ, ຍິງ 50 ກວ່າຄົນ.

ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ເປັນເວທີແລກປ່ຽນຄວາມຮູ້ ແລະ ປະສົບການຢ່າງມີຊີວິດຊີວາ ລະຫວ່າງວິທະຍາກອນຊ່ຽວຊານຈາກປະເທດໄທ, ຫວຽດນາມ ແລະ ລາວ ໃຫ້ແກ່ນັກສື່ມວນຊົນລາວ ໂດຍເນັ້ນໃສ່ 6 ປະເດັນຍຸດທະສາດ ຄື:

1. ທ່າຮຽງພາກພື້ນ ແລະ ກອບນະໂຍບາຍ: ເຈາະລຶກສະພາບການປ່ຽນແປງຂອງສິ່ງແວດລ້ອມໃນລະດັບພາກພື້ນທີ່ສິ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ ສປປ ລາວ, ພ້ອມທັງທຳຄວາມເຂົ້າໃຈກ່ຽວກັບກົດໝາຍ ແລະ ຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງແຕ່ລະພາກສ່ວນ ເພື່ອຄວາມຖືກຕ້ອງໃນການນຳສະເໜີຂ່າວ.
2. ບົດຮຽນທີ່ດີທີ່ສຸດ: ຖັດຖອນບົດຮຽນຈາກຜູ້ມີປະສົບການຕົວຈິງໃນການລາຍງານຂ່າວສິ່ງແວດລ້ອມ ເພື່ອນຳມາປັບໃຊ້ໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບບໍລິບົດ ແລະ ສິ່ງທ້າທາຍໃນສັງຄົມລາວ.
3. ການພັດທະນາສີຂຽວ ແລະ ທາງອອກທີ່ຍືນຍົງ: ສົ່ງເສີມການລາຍງານຂ່າວແບບ Solutions Journalism ທີ່ບໍ່ພຽງແຕ່ຊີ້ໃຫ້ເຫັນບັນຫາ ແຕ່ຍັງນຳສະເໜີທາງອອກ ແລະ ຕົວຢ່າງການພັດທະນາສີຂຽວ ເພື່ອສ້າງແຮງບັນດານໃຈໃຫ້ແກ່ສັງຄົມ.
4. ເຕັກນິກການເລົ່າເລື່ອງ: ຝຶກຝົນສິລະປະການເລົ່າເລື່ອງໃຫ້ມີພະລັງ, ເຂົ້າເຖິງອາລົມຄວາມຮູ້ສຶກ ແລະ ສາມາດກະຕຸ້ນໃຫ້ຜູ້ຊົມເກີດການປ່ຽນແປງພຶດຕິກຳຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມຢ່າງແທ້ຈິງ.
5. ນະວັດຕະກຳສື່ ແລະ ເຄື່ອງມືດິຈິຕອນ: ການນຳໃຊ້ເຕັກໂນໂລຊີທັນສະໄໝ ເພື່ອຫັນປ່ຽນຂໍ້ມູນສິ່ງແວດລ້ອມທີ່ຊັບຊ້ອນ ໃຫ້ກາຍເປັນເນື້ອໃນທີ່ເຂົ້າໃຈງ່າຍ, ໜ້າຕິດຕາມ ແລະ ມີປະສິດທິພາບ.
6. ມຸມມອງດ້ານບົດບາດຍິງ-ຊາຍ ແລະ ຊຸມຊົນ: ໃຫ້ຄວາມສຳຄັນກັບການສະທ້ອນສຽງຂອງແມ່ຍິງ, ຊາວໜຸ່ມ ແລະ ຊຸມຊົນທ້ອງຖິ່ນ ເຊິ່ງເປັນກຳລັງຫຼັກໃນການປົກປັກຮັກສາຊັບຊະຍາກອນທຳມະຊາດຢ່າງຍືນຍົງ.



ກອງປະຊຸມໃນຄັ້ງນີ້ ຖືເປັນກ້າວສຳຄັນໃນການສ້າງເຄືອຂ່າຍນັກສື່ມວນຊົນສີຂຽວທີ່ເຂັ້ມແຂງ, ທີ່ພ້ອມຈະນຳໃຊ້ທັງທັກສະ ແລະ ເຕັກໂນໂລຊີ ເຂົ້າໃນການຂັບເຄື່ອນວຽກງານສິ່ງແວດລ້ອມໃນ ສປປ ລາວ ໃຫ້ກ້າວໄປຂ້າງໜ້າຢ່າງຍືນຍົງ.



## ກອງປະຊຸມຜູ້ປະສານງານຂັ້ນແຂວງ ຂອງໂຄງການ GAMCIL

ວັນທີ 27-30 ມັງກອນ 2026, ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ແລະ ອົງການແຄຣ໌ ລາວ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມຜູ້ປະສານງານຂັ້ນແຂວງໂຄງການ GAMCIL ໂດຍມີຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມທັງໝົດ 47 ຄົນ, ຍິງ 18 ຄົນ. ໃນກອງປະຊຸມ ໄດ້ມີການສົນທະນາກ່ຽວກັບຜົນສໍາເລັດຂອງການຮ່ວມມືໃນໄລຍະຜ່ານມາ ແລະ ຫາລືກ່ຽວກັບສິ່ງທ້າທາຍຕ່າງໆ ລວມໄປເຖິງການປຶກສາຫາລືແນວທາງສຸຄວາມສໍາເລັດໃນອະນາຄົດ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າໂຄງການຈະດໍາເນີນໄປຢ່າງ ມີປະສິດທິຜົນ ແລະ ທັນກັບເວລາ. ແຜນການດັ່ງກ່າວແມ່ນໄດ້ເນັ້ນໃສ່ ກໍານົດທິດທາງເພື່ອບັນລຸເປົ້າໝາຍທີ່ວາງໄວ້ໃຫ້ສໍາເລັດຕາມກໍານົດ, ວາງແຜນເພີ່ມການເຂົ້າເຖິງ ແລະ ຂະຫຍາຍຈໍານວນຜູ້ທີ່ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈາກໂຄງການ, ສຸມໃສ່ການຜະລິດສິ່ງທີ່ມີຄຸນນະພາບ ແລະ ປັບປຸງກົນໄກການສື່ສານໃຫ້ ວ່ອງໄວຂຶ້ນ ໃນທຸກຂັ້ນຕອນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ.





## ກອງປະຊຸມ ສະຫຼຸບຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດຈະກຳ ປີ 2025 ແລະ ວາງແຜນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດຈະກຳ ປີ 2026

ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ແລະ ອົງການແຄຣ໌ ລາວ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມ ຄະນະກຳມະການຄຸ້ມຄອງໂຄງການ GAMCIL ທີ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ໂດຍການເປັນປະທານຮ່ວມ ຂອງ ທ່ານສະຫວັນຄອນ ຣາຊມຸນຕຣີ, ປະທານ ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ແລະ ທ່ານ ນາງ ໄຜວັນ ຈິນງຳຄຳ, ອຳນວຍການຝ່າຍແຜນງານ, ອົງການແຄຣ໌ ລາວ ພ້ອມດ້ວຍຕາງໜ້າຈາກພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ຕາງໜ້ານັກຂ່າວທີ່ເຂົ້າຮ່ວມໂຄງການ ລວມທັງໝົດ 35 ທ່ານ, ຍິງ 10 ທ່ານ. ພາຍໃນກອງປະຊຸມແມ່ນໄດ້ມີການສະຫຼຸບ ແລະ ລາຍງານກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານຂອງໂຄງການ ໃນ 3 ແຂວງເປົ້າໝາຍກໍຄື ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ແຂວງຫຼວງພະບາງ ແລະ ແຂວງ ຈຳປາສັກ.

ໃນໄລຍະທີ່ຜ່ານມາ. ນອກຈາກນັ້ນ, ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມທຸກທ່ານ ກໍຍັງໄດ້ມີປະກອບຄຳຄິດເຫັນ ໂດຍສະເພາະແມ່ນຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໂຄງການທີ່ໄດ້ນຳສະເໜີເຖິງຜົນສຳເລັດທີ່ໄດ້ຮັບໃນໄລຍະເຂົ້າຮ່ວມກິດຈະກຳຂອງໂຄງການ ແລະ ແຜນໃນຕໍ່ໜ້າ ເພື່ອປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນວຽກງານການລາຍງານຂ່າວບັນຫາສີຂຽວ. ນອກຈາກນັ້ນ, ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມຍັງໄດ້ໃຫ້ຄຳແນະນຳ ສຳລັບແຜນການດຳເນີນກິດຈະກຳໃນສົກປີ 2026-2027 ເພື່ອວາງແຜນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດຈະກຳ ໃຫ້ມີຄວາມແທດເໝາະ, ໃຫ້ທັນກັບໄລຍະເວລາຂອງໂຄງການໃນປີສຸດທ້າຍ ແລະ ບັນລຸຕາມຈຸດປະສົງຂອງໂຄງການ.





## ທິຕິຜັນ ພັດທະນາມິງຄົນ: ການເສີມສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ວາລະສານສິ່ງແວດລ້ອມ

ທ່ານ ທິຕິຜັນ ພັດທະນາມິງຄົນ, ນັກຂຽນ ແລະ ບັນນາທິການ ປະຈຳວາລະສານ ສາລະຄະດີ ໃນປະເທດໄທ, ມີປະສົບການຫຼາຍກວ່າ 15 ປີ ໃນການລາຍງານຂ່າວກ່ຽວກັບບັນຫາສິ່ງແວດລ້ອມ. ຜົນງານຂອງເພິ່ນມັກຈະເນັ້ນໃຫ້ເຫັນເຖິງຜົນກະທົບຈາກສິ່ງທ້າທາຍດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ຕໍ່ກັບຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຈາກມົນລະພິດ, ການຕັດໄມ້ທຳລາຍປ່າ ແລະ ໂຄງການພັດທະນາຂະໜາດໃຫຍ່. ຜ່ານເວທີສົນທະນາ GAMCIL, ທ່ານ ທິຕິຜັນ ໄດ້ແລກປ່ຽນຄວາມຮູ້ຮ່ວມກັບນັກຂ່າວຈາກທົ່ວພາກພື້ນ ແລະ ໄດ້ຮຽນຮູ້ເຕັກນິກການເລົ່າເລື່ອງແບບໃໝ່ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ການລາຍງານຂ່າວດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມມີຄວາມໜ້າສົນໃຈ ແລະ ເຂົ້າເຖິງຜູ້ຊົມໃນວົງກວ້າງໄດ້ຫຼາຍຂຶ້ນ.

“ບັນຫາສິ່ງແວດລ້ອມມັກຈະໄດ້ຮັບຄວາມສົນໃຈໜ້ອຍກວ່າຂ່າວການເມືອງ ຫຼື ເສດຖະກິດ, ທັງທີ່ຈິງແລ້ວມັນສິ່ງຜົນກະທົບໂດຍກົງຕໍ່ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນ,” ທ່ານກ່າວ. ການສົນທະນາຍັງໄດ້ເນັ້ນໜັກເຖິງຄວາມສຳຄັນຂອງວາລະສານທີ່ມີຄວາມຮັບຜິດຊອບ, ໂດຍສະເພາະແມ່ນການກວດສອບກຳລະນີ “ການສ້າງພາບລັກສີຂຽວ” (Greenwashing), ເຊິ່ງແມ່ນໂຄງການທີ່ອ້າງວ່າເປັນມິດຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ແຕ່ໃນຄວາມເປັນຈິງແລ້ວອາດຈະບໍ່ໄດ້ແກ້ໄຂບັນຫາສິ່ງແວດລ້ອມຢ່າງແທ້ຈິງ. ເວທີດັ່ງກ່າວຍັງໄດ້ເປີດໂອກາດໃນການເສີມສ້າງການເຊື່ອມຕໍ່ລະຫວ່າງພາກພື້ນ ໃນກຸ່ມນັກຂ່າວຈາກ ໄທ, ລາວ ແລະ ປະເທດອື່ນໆໃນອາຊຽນ.

ການແລກປ່ຽນປະສົບການ ແລະ ຫັດສະນະຄະດີ ໄດ້ຊ່ວຍໃຫ້ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມເຂົ້າໃຈດີຂຶ້ນວ່າ ບັນຫາສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສະພາບການຂອງສີ່ມວນຊົນ ມີຄວາມແຕກຕ່າງກັນແນວໃດໃນທົ່ວພາກພື້ນ. ເມື່ອເບິ່ງໄປໃນອະນາຄົດ, ທ່ານ ທິຕິຜັນ ຫວັງວ່າຈະໄດ້ສືບຕໍ່ຮ່ວມມືກັບນັກຂ່າວໃນປະເທດເພື່ອນບ້ານ ແລະ ແລກປ່ຽນເລື່ອງລາວດັ່ງກ່າວ ເພື່ອສ້າງຈິດສຳນຶກ ແລະ ສະໜັບສະໜູນການສົນທະນາຂອງສາທາລະນະຊົນ ກ່ຽວກັບການພັດທະນາແບບຍືນຍົງໃຫ້ມີຂໍ້ມູນທີ່ຄົບຖ້ວນຂຶ້ນຕື່ມ.



## ດຣ. ບຸນເອື້ອ ຄຳຜິລາວັນ: ການຊຸກຍູ້ການພັດທະນາຕະຫຼາດກາກບອນໃນ ສປປ ລາວ

ດຣ. ບຸນເອື້ອ ຄຳຜິລາວັນ, ຮອງຫົວໜ້າພະແນກ, ກົມສິ່ງແວດລ້ອມ, ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ, ມີບົດບາດສຳຄັນໃນການສະໜັບສະໜູນນະໂຍບາຍດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານດ້ານການປ່ຽນແປງສະພາບຜູມອາກາດໃນ ສປປ ລາວ.

ກົມຂອງເພິ່ນເຮັດໜ້າທີ່ເປັນຈຸດປະສານງານລະດັບຊາດ ສຳລັບກົນໄກສິນເຊື້ອກາກບອນ (Carbon Credit) ແລະ ກຳລັງເປັນຜູ້ນຳພາໃນການກະກຽມຮ່າງດຳລັດລະດັບຊາດ ວ່າດ້ວຍສິນເຊື້ອກາກບອນ ເພື່ອເປັນບ່ອນອີງໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການກາກບອນໃນທົ່ວປະເທດ.

ເຖິງແມ່ນວ່າຈະມີຄວາມຄືບໜ້າໃນການພັດທະນານະໂຍບາຍດ້ານສະພາບດິນຜ້າອາກາດ, ແຕ່ການສື່ສານຫົວຂໍ້ທີ່ຄົບຖ້ວນ ແລະ ຊັບຊ້ອນ ເຊັ່ນ: ເປົ້າໝາຍການປ່ອຍອາຍພິດເຮືອນແກ້ວເປັນສູນ (Net Zero) ແລະ ການປ່ຽນແປງສະພາບຜູມອາກາດ ຍັງເປັນສິ່ງທ້າທາຍ.

ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ຊຸມຊົນທ້ອງຖິ່ນຈຳນວນຫຼາຍ ຍັງມີຄວາມເຂົ້າໃຈທີ່ຈຳກັດຕໍ່ກັບບັນຫາເຫຼົ່ານີ້. ຜ່ານກິດຈະກຳການຮຽນຮູ້ທີ່ສະໜັບສະໜູນໂດຍ GAMCIL, ດຣ. ບຸນເໜືອ ໄດ້ຮັບຄວາມຮູ້ໃໝ່ໆ ກ່ຽວກັບຕະຫຼາດກາກບອນ, ການບໍລິຫານຈັດການດ້ານສະພາບຜູມອາກາດ ແລະ ຄວາມສຳຄັນຂອງລະບົບທີ່ມີຄວາມໂປ່ງໃສ ໃນການຄຸ້ມຄອງໂຄງການກາກບອນ.

ທ່ານໄດ້ອະທິບາຍວ່າ: “ດຳລັດວ່າດ້ວຍສິນເຊື້ອກາກບອນ ຈະເປັນຂອບເຂດວຽກງານທີ່ສຳຄັນ ເພື່ອຊີ້ນຳ ແລະ ຄຸ້ມຄອງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການກາກບອນໃນທົ່ວປະເທດ.” ໂຄງການດັ່ງກ່າວຍັງໄດ້ເນັ້ນໜັກເຖິງຄວາມສຳຄັນຂອງການແບ່ງປັນຜົນປະໂຫຍດ, ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າຊຸມຊົນທ້ອງຖິ່ນຈະໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຢ່າງຍຸດຕິທຳ ຈາກບັນດາແຜນງານດ້ານສະພາບຜູມອາກາດ.

ດ້ວຍການເສີມສ້າງຄວາມຮູ້, ການສື່ສານ ແລະ ການຮ່ວມມື, ດຣ. ບຸນເໜືອ ເຊື່ອໝັ້ນວ່າ ຄວາມພະຍາຍາມເຫຼົ່ານີ້ຈະຊ່ວຍສະໜັບສະໜູນ ສປປ ລາວ ໃນການຫັນປ່ຽນໄປສູ່ເສດຖະກິດສີຂຽວ ແລະ ຍືນຍົງ.



# ໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ສີ່ມວນຊົນ ໂດຍການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງທາງສັງຄົມ ເພື່ອການພັດທະນາສີຂຽວ ໃນ ສປປ ລາວ



ການວາງແຜນຮ່ວມກັນໃນການປັບຕົວຕໍ່ກັບການປ່ຽນແປງສະພາບດິນຜ້າອາກາດ.

## ຄວາມເປັນມາຂອງ ໂຄງການ

ໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ສີ່ມວນຊົນ ໂດຍການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງທາງສັງຄົມ ເພື່ອການພັດທະນາສີຂຽວ ໃນ ສປປ ລາວ ແມ່ນໂຄງການໜຶ່ງທີ່ໄດ້ເຮັດວຽກກັບບັນດາສີ່ມວນຊົນຂອງລັດ ແລະ ເອກະຊົນ ເພື່ອປັບປຸງທັກສະວິຊາຊີບຂອງນັກຂ່າວລາວ ໂດຍການເພີ່ມຄວາມຮູ້ທາງດ້ານສິດິຈິຕອລ ແລະ ຄວາມເຂົ້າໃຈກ່ຽວກັບສື່ແບບໃໝ່. ໂຄງການ ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນຈາກ ໂຄງການ ພັດທະນາສີຂຽວຂອງສະຫະພາບ ເອີຣົບ ທີ່ໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນນະໂຍບາຍໃນຂົງເຂດດ້ານການປັບຕົວ ແລະ ການຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງຕໍ່ກັບດິນຜ້າອາກາດ, ການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແບບຍືນຍົງ.

ໂຄງການ ຍັງໄດ້ເສີມຂະຫຍາຍການຮັບຮູ້ທາງດ້ານ ສິດິຈິຕອລ ແລະ ການພັດທະນາສີຂຽວ ເພື່ອເພີ່ມການເຂົ້າເຖິງຂໍ້ມູນຂ່າວສານ ການພັດທະນາທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບບົດບາດທາງເພດ, ສິດທິຂອງຜູ້ອອກແຮງງານ ແລະ ການພັດທະນາຊຸມຊົນໃນ ສປປ ລາວ ທີ່ຕິດພັນກັບການພັດທະນາສີຂຽວແບບຍືນຍົງ. ໂຄງການຍັງຈະເສີມສ້າງການມີສ່ວນຮ່ວມ, ຫັດສະນະຄະຕິ, ວິໄສທັດ ແລະ ຄວາມສາມາດຂອງນັກຂ່າວ ດ້ວຍການສຸມໃສ່ການນຳໃຊ້ສື່ຢ່າງເຂັ້ມແຂງ ເພື່ອສົ່ງເສີມການເຕີບໂຕສີຂຽວຂອງປະຊາຊົນ ໃນ ສປປ ລາວ.

ຜ່ານການຝຶກອົບຮົມ, ການປະຊຸມ, ການແຂ່ງຂັນ ແລະ ການເຮັດກິດຈະກຳຕ່າງໆ, ອົງການຈັດຕັ້ງທາງສັງຄົມລາວ, ນັກຂ່າວລາວ, ນັກສ້າງຮູບເງົາ, ຢູທູບເບີ ຈະໄດ້ຮັບການເສີມຂະຫຍາຍຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດ, ໃຫ້ພວກເຂົາໄດ້ມີສ່ວນຮ່ວມຢ່າງສ້າງສັນເຂົ້າໃນການວາງນະໂຍບາຍ, ຕິດຕາມ ແລະ ຊຸກຍູ້ ໂດຍຜ່ານການລາຍງານທີ່ມີຄວາມຮັບຜິດຊອບ ແລະ ເປັນມີອາຊີບ ກ່ຽວກັບການພັດທະນາສີຂຽວ.

## ຈຸດປະສົງຂອງ ໂຄງການ

ເພື່ອແກ້ໄຂຊ່ອງວາງທາງດ້ານຄວາມຮູ້ທາງສັງຄົມ, ປັບປຸງການຮູ້ທາງດ້ານສິດິຈິຕອລ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງຂອງ “ຂ່າວປອມ” ໂດຍການເສີມສ້າງຂີດຄວາມສາມາດຂອງນັກຂ່າວລາວຢູ່ ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ແຂວງ ຫຼວງພະບາງ ແລະ ແຂວງ ຈຳປາສັກ.

ເພື່ອເພີ່ມທະວີຄວາມຮັບຮູ້ກ່ຽວກັບບັນຫາສີຂຽວ ແລະ ການປ່ຽນແປງດິນຜ້າອາກາດໃນພື້ນທີ່ຊົນນະບົດຂອງ ສປປ ລາວ

## ຜູ້ໃຫ້ທຶນ ສະຫະພາບ ເອີຣົບ

### ແຜນທີ່



ທີ່ຕັ້ງໂຄງການ  
ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ  
ພື້ນທີ່ເປົ້າໝາຍ  
ຫຼວງພະບາງ, ຈຳປາສັກ

ໄລຍະເວລາ  
ມີນາ 2023 - ກຸມພາ 2027

ຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດ  
ທາງກົງ ຜູ້ຊາຍ ແລະ ແມ່ຍິງ 6,155 ຄົນ  
ທາງອ້ອມ ຜູ້ຊາຍ ແລະ ແມ່ຍິງ 10,000 ຄົນ

ຄູ່ຮ່ວມງານ  
ກະຊວງ ຖະແຫຼງຂ່າວ, ວັດທະນະທຳ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວ,  
ກົມສີ່ມວນຊົນ ແລະ ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ

ໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ສີ່ມວນຊົນ ໂດຍການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງທາງສັງຄົມ ເພື່ອການພັດທະນາສີຂຽວ ໃນ ສປປ ລາວ 2023